
1859 30/11 67: Fremsættelse af lovforslag. 1860 

[Finansministeren.] 
regningen, og at han endvidere kan und- 
lade særskilt anførsel af afgiftsbeløbet, når 
det fremgår af regningen, at momsen udgør 
1/11 af regningsbeløbet. Dette vil navnlig 
betyde en arbejdslettelse for detailhandelen 
ved udstedelse af regninger, som modtageren 
skal benytte for at kunne fradrage afgiften 
af indkøbene, når han opgør det, beløb, han, 
skal indbetale til toldvæsenet. , 

Forslaget indeholder endvidere en be- 
stemmelse af betydning for fiskerierhvervet. 
Efter de, gældende' regler kan skibe på 20 
registertons brutto og derover leveres uden 
afgiftsopkrævning fra værfterne. Under 
hensyn til et ønske fra fiskerierhvervet om 
adgang til også at kunne anskaffe fiskerfar- 
tøjer under denne grænse uden afgift, er 
det foreslået, at størrelsesgrænsen for skibe, 
der kan afsættes afgiftsfrit, nedsættes til 
5 registertons brutto. 

Af forslagets øvrige indhold skal jeg blot 
nævne en bestemmelse, der giver finansmi- 
nisteren mulighed for at fastsætte regler 
om, at der skal svares afgift af vederlaget 
for ydelser, der indkøbes i. udlandet, men 
udnyttes her i landet. Der er her navnlig 
tænkt på udenlandske arkitekt- pg ingeniør- 
firmaers projekter vedrørende byggeri her 
i. landet. Men også andre tjenesteydelser 
kan komme på tale. Dét er helt i overens- 
stemmelse med det princip om neutralitet 
i konkurrencevilkårene, som kendetegner 
momsen, at der tilvejebringes mulighed for 
at forhindre diskrimination mod danske 
virksomheder. 

Tanken om at give alt byggeri moms- 
refusion er ikke afskrevet, men det ville 
medføre et provenutab på ca. 30 mill. kr., 
og jeg anser det derfor ikke for muligt i den 
nuværende situation at stille forslag herom. 
Spørgsmålet om at inddrage professionelle 
sportskampe under afgiftspligten arbejder 
vi i finansministeriet videre med, og jeg 

. håber snart at finde en l ø s n i n g .  # 
I sin mundtlige redegørelse til folketinget 

den 3. oktober 1967 udtalte statsministeren 
om punktafgifterne, at en teknisk gennem- 
gang af disse var påbegyndt med det formål 
at  belyse mulighederne for en forenkling 
og harmonisering. Statsministeren tilføj ede, 
at der i denne sammenhæng blandt andet 
skulle tages stilling til spørgsmålet om de 

enkelte afgifters andel af varepriserne, og 
lovede, at folketinget ville få stillet det 
udarbejdede materiale til rådighed. 

Jeg vil gerne benytte lejligheden til at 
sige, at hvis det folketingsudvalg, som bliver 
nedsat om det af mig stillede lovforslag, 
finder det hensigtsmæssigt, vi l  det kunne få 
tilstillet det pågældende materiale vedrø- 
rende punktafgifterne. 

Med disse bemærkninger skal jeg an- 
befale forslaget til lov om ændring af lov 
om almindelig omsætningsafgift til '  folke- 
tingets velvillige behandling. 

Handelsministeren (Ove Hansen): Her- 
med har jeg den ære for det høje folketing 
at fremsætte forslag til lov om ændring af 
lov om banlcer, forslag til lov om ændring af 
lov om sparekasser og forslag til lov om æn- 
dring af lov om visse spare- og udlånsvirk- 
somheder. 

Som nævnt i bemærkningerne er den 
aktuelle baggrund for disse lovforslag, at 
der i Grønland er oprettet en selvstændig 
bank og en filial af en herværende spare- 
kasse. Dette initiativ til fremme af erhvervs- 
livet og opsparingen på Grønland må fra 
alle sider hilses med glæde. Det skønnes 
nu ønskeligt, at banklovens og sparekasse- 
lovens gyldighedsområde udvides til Grøn- 
land, hvorved derværende banker og spare- 
kasser i  lighed med banker og ? sparekasser 
i det øvrige land stilles under offentligt 
tilsyn og vil være pligtige at opfylde de i 
disse love angivne sikkerhedskrav. Da de i 
lov nr. 156 af 2. maj 1934 omhandlede 
spare- og udlånsvirksomheder er undergivet 
samme tilsyn, er det fundet naturligt, at 
også denne lov sættes i kraft for Grønland. 

Forslaget om, at handelsministeren skal 
kunne tillade bank- og sparekassedirektører 
og afdelingsbestyrere at deltage i ledelsen, 
af banker og sparekasser med hjemsted i 
Grønland, er, som det også er nævnt i be- 
mærkningerne, begrundet i, at det vil være 
naturligt, at ledere af herværende banker 
og sparekasser med økonomiske interesser 
i tilsvarende pengeinstitutter i Grønland 
kan følge udviklingen i disse på nært hold. 

Grønlands landsråd har anbefalet de fore- 
liggende lovforslag, og jeg tillader mig her- 
ved at indstille disse til vedtagelse af det 
høje folketing. 



1861 901n 67: 3. beh. af f. t. I. vedr. folkepension. 1862 

Den første sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af: forslag til lov om 
ændring af lov om folkepension. (Forhøjelse 
af grundbeløb m. v.). 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 3) 
findes i tidenden sp. 1654, udvalgets til- 
lægsbetænkning i tillæg B. sp. 35). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Albertsen: Udvalget har haft et møde 
imellem anden og tredje behandling, idet 
der var fremkommet noget nyt materiale, 
og jeg skal henvise til den tillægsbetænk- 
ning, der i den anledning er afgivet. Jeg 
kan på hele udvalgets vegne indstille både 
dette og de følgende 3 lovforslag til, en- 
stemmig vedtagelse her i tinget. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

 ̂ Formanden: Da der kun er én tingsekretær 
til stede, skal jeg bede fru Gerda Møller 
om midlertidigt at fungere som ting- 
sekretær. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 111 stemmer. 

. Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling (tl forslag til lov om 
ændring af lov om invalidepension m. v. (For- 
højelse af ydelser m. v.). 

(Anden behandling af lovforslaget (rir. 4) 
findes i tidenden sp. 1654, udvalgets tillægs- 
betænkning i tillæg B. sp. 35). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
I I vedtoges enstemmigt med 111 stemmer. , 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om pension og hjælp til enker 
m. fl. (Forhøjelse af -grundbeløb m. v.). 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 5) 
findes i tidenden sp. 1654, udvalgets tillægs- 
betænkning i tillæg B. sp. 35). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovjorslaget 
vedtoges enstemmigt med 112', stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: . 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om omsorg for invalidepensionistm. ' 
og folkepen-ioni ter. (Forhøjelse af beløb til 
personlige fornødenheder). 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 6) 
findes i tidenden sp. 1654, udvalgets tillægs- 
betænkning i tillæg B. sp. 35). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 112 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om beskyttelse af lorædlerrettighe- 
der for planter. 

(Lovforslaget (nr. 49) findes i tillæg A. 
sp. 1589, fremsættelsen i tidenden sp. 1188). 


